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LIBERAL EDUCATION IN HARMONICS 
IN PHILO OF ALEXANDRIA*  

This paper aims to analyze the passages of Philo of Alexandria on mathematical 
education in an attempt to reconstruct post-school mathematical education in the 
field of mathematical harmonics in the city of Alexandria in the first century CE. 
Present paper provides evidence that at that time some education in harmonics was 
received not only by professionals and scientists, but also by other free wealthy 
citizens. It is shown that the curriculum that became a part of later standard 
introductions to mathematical sciences, such as “Mathematics useful for reading 
Plato” by Theon of Smyrna and “Introduction to Harmonics” by Nicomachus of 
Gerasa, was already being practiced during Philo’s time. The topics that formed the 
basis of this course were the following: the physical causes of sounds, notes, strings, 
intervals, concords, ratios, separation of the canon, as well as Platonic and 
Pythagorean ideas about cosmic harmony. To master such a program, some 
knowledge of arithmetic and geometry was required. Thus, it is shown that to the 
time of Philo the quadrivium had already developed as an educational unity, where 
the topics logically followed one another, and the study of each subsequent subject 
of the quadrivium required basic knowledge from the previous one.

В статье рассматривается распространение практики преподавания квадриви-
ума в эпоху империи на материале сочинений Филона Александрийского (нач. 
I в. н. э.). Проведен анализ пассажей Филона о математическом образовании 
и предпринята попытка реконструкции послешкольного математического об-
разования в сфере гармоники в Александрии. Было показано, что в то время 
гармонике обучались не только профессионалы и ученые-математики, но и 
другие свободные обеспеченные граждане. Во время Филона уже практико-
вался curriculum, отраженный в более поздних стандартных введениях в мате-
матические науки, таких как “Математика, полезная для чтения Платона” Те-
она Смирнского и “Введение в гармонику” Никомаха Герасского. Основу этого 
учебного курса составляло изучение следующих тем: физические причины 
возникновения звуков, ноты, струны, интервалы, консонансы, пропорции, 
разделение канона, а также платонические и пифагорейские идеи о космиче-
ской гармонии. Продемонстрировано, что для освоения подобной программы 
требовались некоторые знания арифметики и геометрии. Таким образом, ко 
времени Филона квадривиум уже оформился как некое образовательное един-
ство, где темы логически следовали друг за другом, а изучение каждого следу-
ющего предмета квадривиума требовало базовых знаний из предыдущего.

*  This article was prepared within the framework of Russian Foundation for Basic 
Research (RFBR) research project No 20-011-00-509.
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